

# БиблиоСфера



# БС

журнал по библиотековедению,  
библиографоведению,  
книговедению  
и информатике

№ 3, 2014

# БИБЛИОСФЕРА

Ежеквартальный научный журнал

# BIBLIOSPHERE

Quarterly scientific journal

Номер 3, 2014

Number 3, 2014

## СОДЕРЖАНИЕ

### МЕТОДОЛОГИЯ НИР

Использование метода реконструкции научной биографии в библиотекovedческом исследовании  
*М. Н. Колесникова* 3

### БИБЛИОТЕКОВЕДЕНИЕ

Чтение в культуре повседневности. Обыденное чтение как распространенная современная модификация чтения. Постановка проблемы  
*Ю. П. Мелентьева* 7

Проектная деятельность региональной библиотеки по формированию информационной культуры обучающихся молодежи: системный подход  
*Л. Н. Жуковская* 11

Формирование культуры межнационального взаимодействия: возможности общедоступных библиотек  
*С. В. Кокорина* 15

Библиотека как объект творчества социально ориентированных архитекторов рубежа XIX–XX вв.  
*К. Б. Лаврова* 20

Библиотечное строительство в сельской местности Бурятии в 20-е годы XX века  
*Т. Л. Одорова* 26

Биографика как метод изучения персоналий: поиск источников  
*Е. В. Медведева* 31

### КНИГОВЕДЕНИЕ

Книжное дело уездного города в начале XX века (по материалам г. Луги Санкт-Петербургской губернии)  
*С. В. Степанов* 35

Детская книга Удмуртии в контексте социокультурного развития региона  
*И. Ф. Павлова* 40

Новая «барка поэтов». Поэтическое книгоиздание в Иркутске на рубеже 2000-х гг.  
*В. Г. Иванов* 45

Издательская деятельность постоянной комиссии по устройству народных чтений. «История книги» И. П. Хрушова  
*Н. Г. Кузьмина* 49

## CONTENTS

### METODOLOGY OF RESEARCH WORK

The use of scientific biography reconstruction method in librarianship studying  
*M. N. Kolesnikova*

### LIBRARY SCIENCE

Read in the everyday culture. Everyday reading as a common modern modification of reading. Problem setting  
*J. P. Melentjeva*

Project activities of a regional library on forming information culture of students: a system approach  
*L. N. Zhukovskaja*

Forming the culture of interethnic cooperation: opportunities for public libraries  
*S. V. Kokorina*

Library as an object for creativity for socially oriented architects at the turn of XIX–XX centuries  
*K. B. Lavrova*

Library construction in rural areas of Buryatia in the 20-ies of the XX century  
*T. L. Odorova*

Biografika as a method for studying personalities: the search for sources  
*E. V. Medvedeva*

### BIBLIOLOGY

Book publishing in a county town at the beginning of the XX century (based on the materials of Luga town in St. Petersburg Province)  
*S. V. Stepanov*

Children's book of Udmurtia in the context of social and cultural development of the region  
*I. F. Pavlova*

A new «Bark of poets» («Barca poetov»). Poetic book publishing in Irkutsk at the turn of the 2000s  
*V. G. Ivanov*

Publishing activity of the permanent commission on organizing people's readings. «Book History» by I. P. Khrushchov  
*N. G. Kuzmina*

<b>ИНФОРМАТИКА</b>		<b>INFORMATICS</b>
Структурные особенности массива цитированной литературы в журнале «Иновации в образовании»	<i>Г. И. Сбитнева</i> 53	Structural features of an array of citations in the journal «Innovations in Education» <i>G. I. Sbitneva</i>
Современная техническая база крупной библиотеки	<i>А. И. Павлов</i> 58	Modern technical base of a large library <i>A. I. Pavlov</i>
Библиометрический анализ публикаций по проблеме формирования информационной культуры личности	<i>О. Л. Чурашева</i> 69	Bibliometric analysis of publications on the problem of forming information culture of a person <i>O. L. Churasheva</i>
Технология создания полнотекстовой базы данных «Рукописи из собрания академика М. Н. Тихомирова»	<i>А. В. Шабанов</i> 73	The technology of creating full-text database «Manuscripts from the collection of academician M. N. Tikhomirov» <i>A. V. Shabanov</i>
<b>ОБМЕН ОПЫТОМ</b>		<b>EXPERIENCE EXCHANGE</b>
Система каталогов ГПНТБ СО РАН: этапы и перспективы развития	<i>А. А. Стукалова</i> 77	The system of catalogues in SPSL SB RAS: stages and prospects of development <i>A. A. Stukalova</i>
<b>ДИСКУССИИ</b>		<b>DISCUSSIONS</b>
Экономическая категория «библиотечная услуга» в понятийном аппарате библиотековедения	<i>Д. М. Цукерблат</i> 83	Economic category «library service» in the conceptual terminology of library science <i>D. M. Tsukerblatt</i>
Феномен интеллектуальной природы	<i>Б. Б. Леонтьев</i> 90	The phenomenon of intellectual nature <i>B. B. Leontjev</i>
<b>РЕЦЕНЗИИ</b>		<b>REVIEWS</b>
300-летие Библиотеки Академии наук – время новых интерпретаций впечатлений от Библиотеки	<i>С. Н. Люттов, Д. М. Цукерблат</i> 97	The 300th anniversary of the Library of the Academy of Sciences – a time for new impressions interpretations <i>S. N. Lutov, D. M. Tsukerblatt</i>
<b>ЮБИЛЕИ</b>		<b>JUBILEE</b>
Методист в области библиотечно-информационной деятельности: формула успеха. К 75-летию Ю. Б. Авраевой	6	Methodologist in the field of library and information science: the formula of success. To the 75th anniversary of Y. B. Avrajeva
<b>ИНФОРМАЦИЯ</b>		<b>INFORMATION</b>
Высшим библиотечным курсам ГПНТБ СО РАН – 50 лет	<i>Е. Б. Артемьева</i> 82	Higher library courses of SPSL SB RAS – 50! <i>E. B. Artemjeva</i>
<b>ВЫШЛИ В СВЕТ</b>	39	<b>NEW BOOKS</b>
<b>ГОТОВЯТСЯ К ИЗДАНИЮ</b>	52	<b>IN PRINT</b>
<b>Информация для авторов</b>	99	<b>Information for authors</b>